

ВОЗМОЖНОСТЬ ДЛЯ СТАТИСТИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ НЕФОРМАЛЬНОЙ ТРУДОВОЙ ЗАНЯТОСТИ В БОЛГАРИИ

Мариана Коцева*

РЕЗЮМЕ Статья показывает новый подход к измерению размера, причин и эффектов участия болгар в неформальной экономике. Предложенная методология была проверена в практике через специальное исследование. Это исследование было осуществлено как дополнение к регулярному исследованию рабочей силы в Болгарии в марте 2001-го года. Было исследовано 1000 домохозяйств, включавших 2267 человек старше 15 лет. 1000 хозяйств были случайно выбраны из основной выборки, использованной для наблюдения рабочей силы. При осуществлении выбора соблюдалась представительность по регионам и по отношению пропорции "городские-деревенские регионы". Акцентом исследования является теневой рынок труда в смысле незарегистрированной деятельности или неучтенных доходов. Теневая экономика включает те виды деятельности, для которых налоги существуют, но не были оплачены. Кроме методологии, статья показывает интересные выводы и результаты, связанные с размером, структурой и отраслевым распределением неформальных деятельностей. Также представлена информация о склонности разных социальных групп к участию в неформальной экономике.

ONE OPPORTUNITY FOR STATISTICAL MEASUREMENT OF INFORMAL EMPLOYMENT IN BULGARIA

Mariana Kotzeva*

SYMMARY The article presents a unique approach for measuring the size, causes and effects of participation in the informal economy. The proposed methodology was tested empirically through a special survey conducted as an attachment to the regular Bulgarian Labour Force Survey (LFS) in March 2001. The survey covered 1000 households or 2267 persons aged 15 and over. The subsample of 1000 households was randomly selected from the main LFS sample where the regional proportion and the proportion "urban-rural regions" were followed. The focus in the study is on the labour market in the shadow economy, namely on the hidden labour in terms of unregistered work and underreported incomes. The main unit of observation is the individual who participates informally (unofficially) in the labour market. The job activities are considered to be informal if they are non-registered or unreported. In other words the shadow economy covers the economic activities that would generally be taxable were they reported to the tax authorities. Besides the methodology the paper presents some interesting findings and conclusions from the survey related to the scope, structure and distribution of informal activities. It also provides data on the propensity of informal job holding for various social demographic groups.

* Ph.D., Chief Assistant at the Department "Statistics and Econometrics" in the University of National and World Economy, Sofia; e-mail: Kotzeva@ceu.hu .